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Április 19-én, a szekszárdi Babits Mihály
Mûvelõdési Ház aulájában Bayer Károly
elnök köszöntötte a Gázközösség Egye-
sület szakmai napján megjelenteket, és
bevezetésként a címben foglalt fogal-
mak jelentõségét emelte ki. Mint kifej-
tette, a biztonság a legfontosabb, a mi-
nõség pedig nem csak a gázkészülékek-
re, hanem a szerelési munkára is vonat-
kozik. Az etikai szabályok betartása át-
láthatóbb, harmonikusabb együttmûkö-
dést és mindennapi munkát eredmé-
nyez.

Elsõ elõadóként Bogáthy Dezsõ, aMagyar Ke-
reskedelmi és Engedélyezési Hivatal pécsi
területi felügyeletének igazgatója a légzáró
ablakok és a depressziós szellõztetés ha-
tását vizsgálta a kéményes készülékek-
re. Számításokkal és szabályzathelyek idézé-
sével támasztotta alá a légellátási elégtelen-
ség okait, hozzátéve, hogy a fogyasztók tájé-
koztatásában jelentõs a lemaradás. Szemlé-
letesen mutatta be, hogyan vizsgálták meg a
2005 januárjában történt balatonföldvári
CO-mérgezéses haláleset okait. Elõadását
azzal fejezte be, hogy a gázkészülékek füg-
getlenítése a lakótértõl, továbbá a C-típusú
készülékek alkalmazása helyes, ugyanakkor
egyelõre nincs megoldás arra az esetre, ami-
kor az épületbe utólag légtömör ablakokat
vagy elszívót építenek be.

Közgyûlés
augusztus 26-án!
Augusztus 26-ra tisztújító közgyûlés
összehívását tervezzük, melyre minden
tagnak meghívót küldünk. A helyszínt
késõbb választjuk ki � tájékoztatott Bayer
Károly elnök. � A közgyûlésen várjuk tag-
jaink hozzászólását is az elmúlt négy év
munkájának értékeléséhez.Megismerhe-
tõ lesz a kiküldött kérdõívek összesített
eredménye, ez alapján lesz összeállítva
a Gázközösség középtávú terve, amely-
hez szintén a tagság helyszíni javaslatait
várja a vezetõség. A cél továbbra is a
tagoknak minél megfelelõbb egyesületi
mûködés. A közgyûlés új vezetõséget
választ, minden jelen lévõ tag befolyá-
solja szavazatával az új vezetõség össze-
tételét. A közgyûlés után a jól bevált ha-
gyományok szerint, hangulatos szabad-
idõs program következik. Erre is várjuk
minden tagunkat.

Bayer Károly elnök ehhez fûzött rövid kom-
mentárja szerint: �amihez a laikusok nem ér-
tenek, ott a szakmabelieknek kell mindent
megtenni a baj elkerüléséért�.
Fehér János, a Gázközösség elnökségi

tagja, a DELTA-F Kft. ügyvezetõje a kontá-
rok elleni harc lehetõségeirõl osztotta meg
gondolatait. Kontár szerinte az, aki jogosít-
vány, szaktudás és szakszerszámok nélkül
végzi a munkát. Úgy véli, a szolgáltató aka-
dályozhatja ugyan a kontárok érvényesülé-
sét, de a lehetõségei korlátozottak, elsõsor-
ban a szakmabeliek tudnák megakadályozni
a kontárok térhódítását, és természetesen az
épületgépészeti terv megkövetelése is sokat
jelentene. A gyártók is tájékoztathatnák a fo-
gyasztókat arról, hogy ha kontár helyezi üzem-
be a berendezést, az garanciavesztéssel jár.
A médiumokban folyamatosan kellene ismé-
telni, hogy a kontárok megbízása kockáza-
tos, sõt életveszélyes is lehet.
Bernd Esders, a németországi Esders mér-

nöki iroda vezetõje az általuk fejlesztett kor-
szerû nyomáspróba-készülékeket mutat-
ta be, melyeket gázszerelési területen alkal-
maznak. A szivárgásadatokat és a készülé-
kekkel kapcsolatos követelményeket a német
TRGI szabályozza. Igen fontos a mérõk pon-
tossága, ugyanakkor nem lényegtelen, hogy
a készülékek az ügyfelek elvárásainak is meg-
feleljenek.

Folytatás a 2. oldalon

Szakmai nap a biztonság,
az etika és a minõség jegyében

Áprilisban szol-
gáltatási terüle-
tén új marketing-
kampányt indított
inaktív ügyfelei-
nek bekapcsolá-
sára a Dél-du-
nántúli Gázszol-
gáltató ZRt. A tár-
saság szóhaszná-

latában így jelölik mindazokat, akik a leága-
zó vezetéket már kiépítették, ám háztartá-
sukban mégsem használnak földgázt, a bel-
sõ rendszert nem építették ki. Az új beköté-
sekkel kapcsolatban a szolgáltató a Gázkö-
zösség tagjait ajánlja.
�A lehetõség a küszöbön áll!� elnevezésû

akciót az öt éve folyamatosan gyûjtött ada-
tok alapján tervezték meg � nyilatkozta kér-
désünkre Zákányi Nikole marketingmene-
dzser (képünkön).

Folytatás a 2. oldalon

Lehetõség kivitelezõknek is

A DDGÁZ ismét
a Gázközösség
tagjait ajánlja

Fotó: Horváth Gábor
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Folytatás az 1. oldalról

Pótlólagos lehetõségek a földgázfelhasz-
nálásra a háztartásokban � ez volt a té-
mája Tino Fingerhutnak, aki az AZ Industrie
cégtõl érkezett. Mint elmondta, a földgáz-
üzem elterjedésének vannak esélyei a terasz-
sugárzók, a grillkészülékek és a ruhaszárító-
készülékek esetében. Mindehhez nagyon fon-
tos a készülékek egyszerû használata, bizton-
sága és az ügyfélbarát csatlakozási techni-
ka. Az új felhasználási lehetõségek terjedé-
sével több készüléket lehet forgalmazni, a sze-
relõk pedig több szervizes és karbantartási
megrendelésre számíthatnak.
AGázközösség perspektívái amegvál-

tozott piaci környezetben címmelDiethelm
Mohr, az E.ON-Ruhrgas munkatársa osztot-
ta meg gondolatait a hallgatósággal. Mint
mondta, a Gázközösség a szervezeti válto-
zások után is fontos marad, az eredeti célok
nem vesztették aktualitásukat. Fontos, hogy
a tagok magas színvonalon szolgáltassanak,
fejlõdjenek, és a sikeres földgáz-értékesítés
érdekében közösen dolgozzanak a szerelõk
és szolgáltatók. Megjegyezte, hogy az ügyfe-
lek még nem tudnak eleget a Gázközösség-
rõl, arról, hogy a tagok másoknál értékesebb
szolgáltatást nyújtanak. Szerinte a jövõ aGáz-
közösség tagjaié, mert ugyan a piac kisebb
lesz, de a minõséget jobban fogják keresni.
A közeljövõ feladatai között említette, hogy

hatékony minõségellenõrzésre van szükség,
folytatni kell a továbbképzéseket, alkalmaz-
kodni kell az EU-elõírásaihoz, új tagokat kell
befogadni, és középtávú egyesületi stratégi-
át kell kidolgozni.
Nagy Zoltán, a Viega munkatársa két új

mûszaki megoldást ismertetett. Egyrészt a
gázkonnektort, ami a gázfogyasztó készü-

lék fogyasztói vezetékbe történõ beköthetõ-
ségét biztosítja, másrészt pedig két biztonság-
technikai elemet, melyek a gázellátás foko-
zott biztonságát hivatottak ellátni. Ezek a
gázáramlásõr és a hõhatásra záró szerel-
vények.

Továbbra is tisztességes, minõségi mun-
kát és pontos adminisztrációt kér a DDGÁZ
ZRt. a tagoktól, azért, hogy bármikor megál-
lapítható legyen a munkáért való felelõsség
� mondta Bali Gábor, a DDGÁZ ZRt. gáz-
gazdasági igazgatója, a szolgáltató és az
egyesület együttmûködésének fejleszté-
sérõl. A két szervezet sikeres együttmûködé-
séhez további képzésekre van szükség mind-
két fél munkatársai körében. Fontos a fegye-
lem, a megállapodások, az etikai szabályok
betartása. A DDGÁZ ZRt. több munkát tud
átadni a tagoknak, de ezeket a jövõben aktí-
vabban fogja ellenõrizni. Kérte, hogy a köl-
csönös bizalom, nagyobb rugalmasság, elis-
merés jellemezze mindkét fél részérõl az
együttmûködést.

Folytatás az 1. oldalról

A DDGÁZ tapasztalatai szerint a földgázfel-
használást elõnyben részesítõ, a bekötést
mégsem vállaló magánszemélyek 30%-a
anyagi gondokra hivatkozik az elutasításkor.
Annak érdekében, hogy ez ne legyen gátja a
fogyasztói kör bõvülésének, a cég pénzügyi
megoldást dolgozott ki a beruházás fedeze-
tére. Több banktól kértek ajánlatot, és a le-
endõ fogyasztóknak legjobb szolgáltatásokat
kínáló OTP Bankot választották partnerül a
kampányhoz. A pénzintézet többféle hitel-
konstrukciót ajánl az inaktív ügyfeleknek.

Szakmai nap a biztonság,
az etika és a minõség jegyében

Jelenleg öt olyan kiadvány található meg
a DDGÁZ ügyfélszolgálati irodáiban, melyek
a Gázközösség és tagjai ismertségét növelik.
Továbbra is törekedni fognak a fogyasztói
rákötések növelésére, s ebbõl a Gázközös-
ség tagjait akarják több munkához juttatni.
(A szolgáltatón belüli szervezeti változásokról,
és azok hatásairól a Berta Márton kiren-
deltségvezetõvel készített interjúban olvasha-
tó bõvebb tájékoztatás az 5. oldalon.)
Rendszerben gondolkodjunk! Ez volt az

alapgondolata a Körösztös Kft. ügyvezetõje,
Körösztös Imre gázközösségi tag elõadásá-

nak. Szerinte alapvetõ
szakmai követelmény,
hogy az épületgépészek ne
csak gáz- vagy vízrendszer-
ben, hanem komplett gé-
pészeti rendszerben gon-
dolkodjanak, annak érde-
kében, hogy a fogyasztó a
lehetõ legjobb megoldást
kapja. (A témát lásd rész-
letesen a 4. oldalon talál-
ható interjúnkban!)
A Novum-Fég Kft. ré-

szérõlNagy Lajosmûszaki
vezetõ a cég megújult ter-
mékválasztékát mutatta
be, Bozsó Béla, a Magyar

Épületgépészek Szövetsége ügyvezetõje pe-
dig a szövetségnek a szakmáért tett érdekvé-
delmi kezdeményezéseit ismertette.
Huszár Tibor, a Caminius Kft. ügyvezetõ

igazgatója az égéstermék-elvezetés aktu-
ális kérdéseit taglalva elmondta, hogy a
GMBSZ alapvetõen jó, elõremutató. Van
azonban sok olyan elavult szabvány és mi-
nõsítés, amelyeket vissza kell vonni. Jelezte
azt a fontos gyakorlati tapasztalatot, hogy a
C-típusú készülékek felszerelése közben még
gyakoriak a szerelõi hibák.
Összegzésként leírható, hogy a szakmai

nap ezúttal is sikeres és eredményes volt,
tartalmas, változatos szakmai programot
nyújtott a jelentõs számban megjelent és vé-
gig kitartó tagság számára.

A reménybeli fogyasztók segítésére aGáz-
közösség szakembereit ajánlja a DDGÁZ. �Az
egyesület tagjai ISO-minõsítéssel rendelkez-
nek, folyamatosan oktatásokon vesznek részt,
többeknek megvan a gázmérõre és nyomás-
szabályozóra a felszerelési jogosítványuk, va-
lamint sokan saját maguk végezhetik el a mû-
szaki ellenõrzést is � hogy csak néhányat so-
roljak fel azokból az érvekbõl, amelyeket is-
mertetünk ügyfeleinkkel a kivitelezõk, terve-
zõk, készülékforgalmazók ajánlásánál.� �
mondja Zákányi Nikole.
A Gázközösség címeket, telefonszámokat

tartalmazó taglistáját a cég honlapján folya-

matosan frissítik, és az évente megújított ki-
advány formájában is eljuttatják az ügyfélszol-
gálatokra.
A prospektus ma már tartalmazza, hogy a

szervezet tagjai közül melyik cég milyen terü-
leten vállal feladatokat, így az érdeklõdõk
tetszés szerint találhatnak � külön vagy együtt
� tervezõt, kivitelezõt, szervizest, a gázmérõ
felszerelésére jogosultat. A közösség ajánlá-
sa többek között ugyanígy minden további
DDGÁZ-kiadványban, valamint a téli, tava-
szi szezon idején megjelentetett pr-cikkekben
is szerepel.
A társaság kampánya a szeptember 15-ig

fogyasztóvá váló ügyfelekre vonatkozik, ezért
a Gázközösség tagjai elsõsorban a nyári idõ-
szakban számíthatnak a kezdeményezés ha-
tására.

Bencs J.

A DDGÁZ ismét
a Gázközösség tagjait ajánlja

Ranga Józsefné, az R-GÁZ Kft. képviselõje átveszi a legaktívabb kivitelezõ kategória
harmadik díját. Fotó: Horváth Gábor



Diethelm Mohrt nem kell bemutatni a
Gázközösség berkeiben. A nyelvi korlá-
tokat könnyen leküzdve, derûs és türel-
mes természetével baráti kapcsolatokat
létesített az egyesület tagsága körében
is. Interjúnk azonban mégis szolgál né-
hány újdonsággal, érdekességgel.

� A DDGÁZ-os legenda szerint, amikor
Ön tíz éve megérkezett a céghez, elsõ
teendõi között beautózta a szolgáltatá-
si területet. Ez igaz?

� Igaz. Május elsõ hetében érkeztem, hogy
megmutassam az DDGÁZ-os kollégáknak,
nálunk miképpen mûködik az értékesítés. A
területet bejárva látni akartam, hogy élnek az
emberek, akiknek szolgáltatunk. Milyenek a
házak, a települések, látok-e ipart, kerestem
a jellegzetességeket.
� Az Ön beosztásai, feladatai és a céljai
változtak-e idõvel?

� Végig tanácsadó voltam és vagyok ma
is. A feladatom mindig az volt, hogy a kollé-
gákkal közösen fejlesszem a marketinget és
az aktív eladást. Elsõként a mobil tanács-
adói csapatot hoztuk létre, oktattuk õket, és
már '96-ban elkezdtünk aktívan gázt érté-
kesíteni a piacon. A célunk azóta is válto-
zatlan: aktívan akarunk eladni, és a fejlõ-
déshez igazodva új eladási eszközöket al-
kalmazni. Ezért is hoztuk létre a Gázközös-
séget, hogy a piaci partnerek kooperációja
révén további sikereket érjünk el. 2001-tõl
alkalmazzuk a Dialog marketing rendszert.
Meggyõzõdésem, hogy a DDGÁZ-nál van-
nak a legjobb gázértékesítési tanácsadók
Magyarországon. Tízéves a tapasztalatuk,
sok-sok siker van a hátuk mögött.
� Mi a különbség a 10 évvel ezelõtti és
a mai DDGÁZ között?

� Sokminden. Azt emelném ki, hogy a dol-
gozók hihetetlen gyorsan, hihetetlen nagyot
fejlõdtek. A cég nagyon gyorsan átvette az új
ötleteket és a saját ötleteivel gazdagította azo-
kat. Ami nem változott, az a kollégák nyitott-
sága, és ez nagyon jó.
� Mennyivel lett hatékonyabb a
DDGÁZ?

� Részletes számokat most nem idéznék.
Mintegy 500 dolgozó egymilliárd köbméter
gázt ad el évente. Az ügyfelek száma és a for-
galom szinte megduplázódott, lényegesen
kisebb munkatársi létszámmal.
� Ki tudna-e emelni valamit, amit a
legnagyobb sikerének tart?

� Sok barátra találtam, akik megosztják
velem az ötleteiket, támogatnak a munkám-
ban, akikkel közösen lehet új úton haladni.
Nagyon jól érzem magam itt. Mindig ma-
gunkról beszélek, mert a DDGÁZ részének
érzem magam. Ezt a kollégáknak is köszön-

hetem, akik közéjük tartozónak tartanak. Ez
a legnagyobb elismerés.
� Mi a Gázközösség jelentõsége a
DDGÁZ számára?

� Fontos eszköz az ügyfelek megnyerésé-
hez és kötõdéséhez. A földgáz modern, jövõ-
vel rendelkezõ termék, de a teljes hasznot csak
akkor tudjuk az ügyfeleknek átadni, ha a kör-
nyezet, a szerelési technika szintén modern.
Ha van egy autóm, ami 250 kilométeres se-
bességgel is megy, de rosszak a gumijai, nem
tudom kihasználni az adottságait. Ezért fon-
tos, hogy a piaci partnerek együttmûködjenek.
� Mit kaptak a Gázközösség tagjai a
DDGÁZ-tól, amit most nem birtokolná-
nak, ha nincs a Gázközösség?

� A vevõknek néhány szolgáltatásról le kel-
lene mondaniuk. Például, ha a tag szerzõ-
désben áll velünk, a berendezés átvétele után
azonnal felszerelheti a gázmérõt és a nyomás-
szabályzót. Az ügyfélnek nem kell várnia a
DDGÁZ-ra. A második elõny, hogy a Gáz-
közösség minõségi színvonalat is jelent. Így
az ügyfelek a pénzükért értékesebb terméket
kapnak.
� Azt, hogy a tagok fejlõdtek, hogyan
tudja lemérni?

� Tudjuk, hogy hány berendezést szerel-
nek be ügyfeleiknek, fontos jelzés az érdek-
lõdés a rendezvényeken és oktatásokon, és
az utóbbi években már csak elvétve vannak
fegyelmi ügyek, panaszok. De ettõl függetle-
nül erõsíteni kell a minõségellenõrzést, hogy
biztosítsuk azokat a követelményeket, amiket
az ügyfelek és a DDGÁZ is elvár. A hibákra
megfelelõen fogunk reagálni. Lehet, hogy
nincsenek is, de biztosra kell mennünk.
� Foglalkozott-e azzal a problémával,
hogy rengeteg a kontár Magyarorszá-
gon?

� Látom a problémát. Megpróbáljuk kép-
zéssel csökkenteni a hatását. Mivel nem regi-
onális a probléma, aMagyar Épületgépészek
Szövetségével együttmûködve keressük a
megoldást. A szövetség fontos és értékes part-
ner számunkra, nagyon jól fejlõdik, és ezzel
jó elõfeltételt teremt mindannyiunk számára
az elõttünk lévõ feladatokmegoldására.Örü-
lök, hogy szövetségben dolgozunk aMÉGSZ-
szel.
� Magyarországon azt mondják, hogy
Németországban nagyra tartják a
magyar épületgépészek tudását. Ön is
hallott errõl?

� Amagyarok, miként a volt NDK-s állam-
polgárok, nagyon találékonyak, megoldják
a felmerülõ problémákat, és nagyon kreatí-
vak. Hogy ez mindig jó-e, abban kicsit kétel-
kedem, de ha a kreativitást helyesen használ-
ják az mindig pozitív.
� Számolja-e, hányszor ült repülõre és
hány ezer kilométert utazott, mióta
idejár? Hányszor aludt Pécsett?

� Kezdetben egy lakásom volt a Tettye ut-
cában, az volt a legszebb idõszak. Több idõm
volt, hetente csak egyszer repültem, a repü-
lõtérig az utat nagyon jól kihasználtam, mert
mindig aludtam az autóban. Csodálták a
sofõrök, hogy bármikor képes vagyok alud-
ni, és a reptérhez közeledve felébredni. A ki-
lométerek összeszámlálását már feladtam, túl
sok lenne.
� Úgy hallottam, a Gázközösség tavalyi
szabadidõs napján a pörköltfõzõ
verseny harmadik helyezettje volt.
Gyakorlott versenyzõ?

�Már legelsõ alkalommal is a legjobb kül-
földi voltam�! (nevet) Úgy, hogy volt még
külföldi rajtam kívül� A kollégák akkor na-
gyon szkeptikusan néztek, mert német mód-
ra vörösbor helyett sörrel fõztem a pörköltet.
Nagyon jónak tartom ezt a fõzõversenyt. Leg-
utóbb valóban harmadik lettem a csapatom-
mal, úgy, hogy a zsûri nem tudta, kinek a fõzt-
jét kóstolják� Fõztem már a román kollé-
gáknak is magyar pörköltet, otthon a szom-
szédainknak is. Kaptam ajándékba egy bog-
rácsot a DDGÁZ-tól, abban otthon rendsze-
resen fõzök pörköltet, az eredeti magyar re-
cept szerint.
� A következõ versenyre mi a célkitû-
zése?

� Természetesen a legjobbra, az elsõ hely-
re kell törekedni, kevesebbel nem elégedhe-
tünk meg! Ez a hajtóerõ, törekedni kell, de
sportszerûnek is kell lenni, elismerni, ha má-
sok jobbak.
� Akkor jó felkészülést kívánok!
� Köszönöm!

B. B.

Legnagyobb sikerem:
befogadtak a kollégák, közéjük tartozom

Diethelm Mohr
10 éve tanácsadója
a DDGÁZ-nak
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Szervezeti átalakulásonment át az év ele-
jén a Magyar Mûszaki Biztonsági Hiva-
tal: beleolvadt a Magyar Kereskedelmi
Engedélyezési Hivatalba. Az új helyzet-
rõl és a GMBSZ-rõl Bogáthy Dezsõt, a pé-
csi Területi Mûszaki Biztonsági Felügye-
lõség igazgatóját kérdeztük.

� Hogyan alakulnak át a hatóság felada-
tai a GMBSZ kapcsán?
� A GMBSZ kihirdetése közvetlenül nem

változtatja meg hatóságunk gázbiztonság-
technikai feladatait, amelyeket a 11/2004.
(II. 13.) GKM rendelet szabályoz. Viszont tõ-
lünk és a gázszolgáltatóktól is szemléletvál-
tozást követel. A GMBSZ kötelezõ volt, míg
a mostani �irányadó� elõírásokat tartalmaz.
Ez sajnos értelmezési zavarhoz vezet. Hiva-
talos álláspontunk szerint a GMBSZ alkal-
mazása hasonló a nem kötelezõ jellegû
szabványokéhoz. Azonban ha a tervezõ, az
üzemeltetõ eltér a szabályzattól, és a mû-
szaki-biztonsági szintet másképp kívánja biz-
tosítani, akkor az általa alkalmazott bizton-
sági szint megfelelõségét megnyugtatóan
igazolnia kell.
� Mit okozhat ez a gyakorlatban?
� A gázszolgáltató tervfelülvizsgálóinak

gyakorlatában jelentkezik ez nehézségként,
ugyanis a mûszaki-biztonsági szint megfele-
lõségét � az elõzetesen benyújtott dokumen-

A pécsi Körösz-
tös Kft. mûsza-
ki vezetõje, Kö-
rösztös Imre
nemrégiben a
kivitelezõk gon-
dolkodásmód-
jának hibáiról
tartott elõadást
a Gázközösség
szakmai nap-
ján. A közel-
múltban a

MÉGSZ baranyai elnökévé választott
mérnökkel az elõadás fontosabb részeit
beszéltük meg.
� A legnagyobb gond a fûtési rendszer

megtervezésénél, ha gázosként gondolko-
dunk, és nem épületgépészként � mondta
Imre. � Pedig valamennyiünk érdeke a jó ki-
szolgálás, amihez szakértelemre van szükség.
Például fontos megvizsgálnunk, hogy a gáz-
kazánba épített tágulási tartály mérete meg-

felelõ-e. A beépített tartály általában 8�10
kW rendszerteljesítményhez elegendõ. Ha
ennél nagyobb vagy nagy vízterû a rendszer,
akkor � az elõzõvel összehangolt � kiegészí-
tõ tartályt kell beépíteni. Az alulméretezés hi-
bákat, a túlméretezés többletköltséget fog
okozni. Ugyanilyen lényeges az idõjárás-
követõ szabályozás, és a szobatermosztát al-
kalmazásának kérdése.Mérések szerint ama-
gasabb beruházási költségû � és mindig ter-
mosztatikus szabályozással kombinált � idõ-
járáskövetõ rendszer a jobb megoldás, ha
nincs referenciahelyiség, vagy eltérõ a helyi-
ségek használati ideje, illetve változó az egyes
helyiségek belsõ hõmérsékletének megköve-
telt értéke. A mintegy 10%-os megtakarítást
eredményezõ, szakszerûen beszerelt termo-
sztatikus szelepeket elsõsorban a mellékhe-
lyiségekben érdemes fölszerelni, mert ezeket
csak idõszakosan vagy egyáltalán nem fût-
jük.
� Van-e értelme a kis fûtési rendszerek

megtervezésének?

� Általában a fûtési terv árát a jellemzõen
túlméretezett radiátorok alacsonyabb költsé-
gén már meg lehet takarítani. A tervezetlen
rendszer kiépítése 20�30%-kal drágább, és
az üzemeltetése többletköltséget okoz.
� És a kazánkiválasztás?
� Ez sarkalatos pont. A jó méretezés szem-

pontjait betartva egy ismerõsömet rábeszél-
tem a meglévõ kazánjánál kisebb fûtõberen-
dezés alkalmazására. Nemrég hívott: felére
csökkent a gázszámlája. Emellett a rosszul
méretezett rendszerek kazánjai lényegesen
többször kapcsolnak ki és be, mint azt a gyár-
tók tervezték, és jelentõsen lecsökken az
élettartamuk.
� Mi hozhatna változást?
� A szemléletváltáshoz társadalmi ösztön-

zés kell. Ma annyira az olcsóság iránti igény
uralja a piacot, hogy néha már föl sem mer-
jük ajánlani a jobb minõségû berendezése-
ket, holott sokszor � az igazán vállalható ár-
különbözet fejében � sokkal jobb minõségû,
távlatilag takarékosabb fûtés építhetõ. Szin-
tén sokat számítana, ha épületgépészmûszaki
ellenõr is látná az átadandó épületeket, aki
lépne a hibásan megtervezett rendszerek lát-
tán. Ha a MÉGSZ most zajló munkája ered-
ményt hoz, változást érhetünk el ebben.

Bencs János

tumok alapján � nekik kell elbírálniuk. Ha õk
a tervezõvel nem tudnak egyezségre jutni, a
gázellátásra vonatkozó törvény (GET) alap-
ján hatóságunkhoz fordulhatnak.
Visszatérve aGMBSZ újszerûségére, ellen-

õrzési tevékenységünkben is bizonyos mérté-
kû változás történt: nem kérhetjük számon
kötelezõen a végrehajtást, és vizsgálnunk kell
az alkalmazott, azonos szintû megoldást. Ez
az alkalmazási mód aGET-ben elõírt ötéven-
kénti mûszaki-biztonsági ellenõrzés során is
kérdéseket fog felvetni. Az ellenõrzésre jogo-
sult kezében nem lesz olyan dokumentum,
ami igazolná, hogy a GMBSZ-tõl eltérõ ki-

alakítást a gázszolgáltató jóváhagyta-e. Ez
elhúzódó jogvitát is okozhat a fogyasztó és a
felülvizsgáló között.
� További kérdések is felvetõdnek.
� Az egyik kérdés, hogy elegendõ-e a

GMBSZ 3.2.2 pontjában szabályozott, irány-
adó személyi feltételekre vonatkozó elõírás?
Az ott szereplõ képesítésekkel rendelkezõk
a felülvizsgálat elvégzéséhez szükséges is-
meretek � tervezõi jogosultság, kéménysep-
rõ-mesteri képesítés, üzembehelyezõi képe-
sítés minden gázkészülék típusra, és így to-
vább � birtokában lesznek-e? Vajon a felül-
vizsgáló rendelkezik-e a szükséges mérõ- és
ellenõrzõ eszközökkel, és ki ellenõrzi ezek
meglétét? A felülvizsgálónak ellenõriznie
kell-e a gázkészülék biztonságos mûködé-
sét, a füstelvezetõ, a kémény megfelelõsé-
gét? Nem elegendõ-e az erre jogosult szak-
ember, szakcég vagy kéményseprõ szakszol-
gáltató által elvégzett karbantartásról ké-
szült, egy éven belül kiállított, pozitív tartal-
mú jegyzõkönyv?
A GET-ben elõírt idõszakos mûszaki-biz-

tonsági felülvizsgálatok végrehajthatóságá-
hoz, hatásosságához mindezek megválaszo-
lására mielõbb szükség lesz. A szolgáltató és
a hatóság csak így kérheti joggal számon a
gázszolgáltatás feltételeit.
�Milyen hatással van munkájukra a janu-

ár elsejei beolvadás a MKEH-ba?
� A változás nemmódosította munkánkat,

továbbra is elsõfokú hatóság vagyunk. To-
vábbra is évenként ellenõrizzük a szolgáltató
mûszaki-biztonsági tevékenységét. Ezt a je-
lentõs feladatot szeretnénk a továbbiakban
is a lehetõ legjobban elvégezni.

Bencs J.

Gondolatok a rendszerszemléletû
épületgépészethez

Újdonságok a területi mûszaki
felügyeletnél
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Az E.ON-csoporthoz tartozó Dél-dunán-
túli Gázszolgáltató ZRt.-nél olyan szerve-
zeti változásokról döntöttek, amelyek új-
szerûek a cég dolgozói számára, és ha-
tással vannak a piaci partnerekkel ápolt
kapcsolatokra is. �A külsõ szerelõknek
egyszerûbb dolga lesz velünk.� � foglal-
ta össze a várható változásokat Berta
Márton, aki az új felállásban a pécsi ré-
gióvezetõ lesz.

� Az átszervezés lényege, hogy az elosztói
engedélyes oldalon kialakítjuk az E.ON töb-
bi leányvállalatánál már eredményesen mû-
ködõ területgazdai rendszert � kezdte beszél-
getésünket. � Az eddigi üzemek helyett régió-
központok alakulnakmegyénként pécsi, szek-
szárdi és székesfehérvári telephellyel. A régi-
ókon belül összesen harminchat kisebb terü-
letet jelölünk ki � Baranyában tizenkettõt, Fe-
jérben tizenötöt, és Tolnában kilencet �, ame-
lyek majdnem száz százalékosan követik a
megyehatárokat. Egyedül Dombóvár környé-
ke tartozik majd Pécshez, de ez eddig is így
volt.
Az említett térségekben egy-egy területgaz-

da veszi át a hárommillió forintnál kisebb ér-
tékû gázelosztó hálózatok létesítésének fel-
adatait, vagyis ez a régióközpont hatáskö-
rében lesz a jövõben. Ugyancsak hozzájuk
tartozik a belsõ rendszerek átvétele mûszaki,
biztonsági szempontból és a gázelosztó há-
lózatok üzemeltetési feladatai � az eddigi el-
lenõrökhöz képest szélesebb feladatkörrel
rendelkeznek.
A hárommillió forint feletti értékû beru-

házásokat az átszervezõdõ Hálózatlétesítési
és -fejlesztési osztály végzi. Az õ teendõik
közé tartozik majd a vezetéki és nyomás-
szabályozó állomási rekonstrukciók, vala-
mint a vezetékkiváltások és -cserék lebonyo-
lítása is.
� Mikortól mûködik ez a rendszer?
� Már elkezdõdött az átalakulás, bár a

teljes váltás 2006 végén történik meg. Eldõlt,
hogy a székesfehérvári központot Somodi
Gábor, a baranyait én fogom vezetni, Szek-
szárdon még nem zárult le a pályázat. A te-
rületgazdákat ugyancsak kiválasztottuk. Õk
már a � ma még meglévõ � üzemvezetõkhöz
tartoznak, azonban nem rendelkeznek min-
den jogosultsággal.
� Miért?
� A területgazdák nem rendelkeznek min-

den vizsgával, ami az új, bõvebb feladatkör-
höz szükséges. Július 10-ig, amígminden vizs-
ga lezárul, úgy osztottuk be a területgazdá-
kat, hogy egymást kiegészítve, közösen el tud-
ják látni munkájukat.

� Mit hoz ez a változás a külsõ szerelõk,
vállalkozók számára?

� Mindez a szerelõknek és az ügyfelek-
nek elõnyt jelent, hiszen ez jó technika. Egy
adott földrajzi területen egy illetékes van, aki
mindenért felelõs. Nem kell megállni a kerí-
tésnél a rendszer átvételével, mert a belsõ
hálózat felügyelõje éppen szabadságon van.
Jóval egyszerûbb lesz minden ügyintézés.
Másrészrõl a külsõ szerelõknek mindent
ugyanúgy kell végezniük, mint eddig. A mû-
szaki átvételre jogosultak mellett néhány új
kollégát vettünk át a területgazdák közé, te-
hát személyi változás sem mindenhol lesz. A
korábbi munkatársaink egyelõre ugyanab-
ban az irodában fognak dolgozni, ahol ed-
dig. A változás további eleme, hogy a háló-
zatüzemeltetéssel foglalkozó belsõ szerelõ-
inket az E.ON-csoport tulajdonában lévõ,
új kft.-be vonják össze. Ez csak belsõ módo-
sulás.
� Milyen további módosítást igényel ez
az új szervezet?

� A régióközpontokban négy-négy terüle-
ti referens dolgozik majd, akik a nálunk ma-
radó hálózatdokumentációs munkatársak, il-
letõleg a területgazdák munkáját segítik. Raj-
tuk kívül azonban nem lesz külön adminiszt-
rációval foglalkozó munkatársunk. Még nem
álltunk át teljes mértékben az új szervezeti
formára, de azt látjuk, hogy máshol már jól
mûködik ez a rendszer. Mi is a zökkenõmen-
tes bevezetésre törekszünk.

B. J.

Éves
programunk
Mérõ- és nyomásszabályozó-felsze-
relési tanfolyam: akkreditált oktatási in-
tézményen keresztül, a Magyar Kereske-
delmi és Engedélyezési Hivatal felügye-
letével szerveztük februárban, mind új je-
lentkezõk, mindmeghosszabbítást igény-
lõk számára, Pécsett, Szekszárdon és
Székesfehérváron.
Azok, akik valamilyen oknál fog-

va kimaradtak, kérjük, jelentkezze-
nek Takács Gyulánénál. Kellõ számú
jelentkezõ esetében ismét indítunk
tanfolyamot.
Az elnökségi és bizottsági üléseket

rendszeresen, a felmerülõ ügyeknek
megfelelõ idõpontokban tartjuk. A 2005.
évi pályázatok értékelése márciusban
megtörtént, a díjakat az április 19-i szak-
mai napon adtuk át.
A DDGÁZ ZRt. és a Gázközösség

szakmai napját április 19-én tartottuk
Szekszárdon, igen sok résztvevõvel. A
DDGÁZ családi nap idõpontja május
27., amelyen a Gázközösség kispályás
labdarúgócsapattal képviselteti magát.
Az új DDGÁZ�KÖGÁZ technológia is-
mertetését megyénként tervezzük. Idõ-
pontja a megjelenéstõl függ.
Marketingtevékenységünk: a tava-

lyi reklámtevékenységet folytatjuk. A Hír-
levél júniusban és decemberben fog
megjelenni. Az egyesület középtávú ter-
veinek elõkészítésemegkezdõdött, az au-
gusztusi közgyûlésen az elképzelést a tag-
ság elé terjesztjük.

Gázközösség
az interneten
A gázközösségi tagok listája megtalálható a
DDGÁZ ZRt. honlapján. A honlap a www.
ddgaz.hu címen érhetõ el. Itt a Partnerek
menüben aGázközösség almenüben helyez-
kedik el az a keresõ, amellyel ügyfeleinknek
lehetõsége nyílik a partnereket megtalálnia.
A �keresõ� oldalon az üres mezõbe az

adott keresett szót be kell írni (pl: Pécs), majd
ki kell választani, hogy milyen adatokban sze-
retnénk a keresést végrehajtani (Pécs = vá-
ros, tehát a város szó melletti négyzetet be
kell jelölni, úgy hogy rákattintunk az egérrel).
A Pécsett mûködõ tagokról a �Elküld�

gombra való kattintás után egy áttekintõ lista
jelenik meg a találatokról. Itt a cégnévre kat-
tintva a cégrõl további adatok válnak megte-
kinthetõvé.
Az adatok a DDGÁZ ZRt. belsõ adatbázi-

sával egyeznek, folyamatosan frissítve van-
nak, a változások követésének ütemében.

Mûszaki ellenõrök helyett
területgazdák

Fotó: Horváth Gábor
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Örvendetesen alakultak aGázközösségmeg-
alakulása óta megszokott pályázatok � tud-
tuk meg Bayer Károly elnöktõl. A kezdetben
a legtöbb szerelésre, majd késõbb az inno-
vatív megoldásokra is felhívó kiírás tavaly
bõvült a marketingpályázattal. Nem övezte
kellõ érdeklõdés e lehetõséget, csak egy, kis-
sé félreértett nevezés érkezett.
� Nem várunk el nagy reklámkampányt,

egyszerû napi megoldásokra számítunk. Elég,
ha aGázközösség-logómegjelenik az autón,
a névjegyen és a levélpapíron, és valamivel
nagyobb nyilvánosságot kap az egyesülethez
tartozás � fogalmazta meg az elnök a kiírók

Egy felújított parasztház fûtési rendsze-
rének szerelésével nyert elsõ díjat a bony-
hádi KirKop Kft. a Gázközösség pályáza-
tán az innovatív szerelések kategóriájá-
ban. A beruházást Kõvári Zoltán épület-
gépész mérnök, a társaság tervezõje
mutatta be.

A házat padlófûtéssel tervezte meg a KirKop
belsõ csapata, amelyhez kiegészítésként ra-
diátorokat kapcsoltak. A tulajdonos pénztár-
cájához igazodó, gazdaságos kialakítás ér-
dekében az energiatermelést faelgázosító
kazánnal oldották meg. A fûtõvíz hõmérsék-
letcsökkenése esetén fali gázkazán veszi át a
fûtést. A napkollektor számára egyelõre csak
a csatlakozás lehetõségét alakították ki egy
bivalens tároló segítségével. A padlófûtésrõl
Kõvári Zoltán elmondta, hogy keverõszelep-
pel, szivattyúval készítették el.
Ez a fûtési rendszer esztétikus is lett, mert

a gépészeti rendszer központját tágas helyi-
ségben építhették ki a KirKop szakemberei,
így a szerelvények és csövek ízléses látványú

összeszerelésére is lehetett figyelni. A fûtési
rendszer már egy telet végigdolgozott, és a
tulajdonos elégedett volt az eredménnyel.
Mindkét kazán jól teljesítette a feladatát.
Természetesen ehhez a ház új hõszigetelése
is hozzájárult.
Megkérdeztük, miért éppen ezzel a mun-

kával pályáztak.
� A munkáinkat ugyanilyen szempontok

szerint végezzük mindenhol, próbálunk inno-
vatív megoldásokat találni. Jónéhány mun-
kánkkal indulhattunk volna, de a pályázat
feltételeinek ez felelt meg a legjobban.
� Önöket elkerüli a túlzott olcsóság
igénye?

� Igen ritkán találkozunk vele. Mindig
meghallgatjuk, mit szeretne elérni a tulajdo-
nos, milyen komfortot igényel. Elmondjuk
neki, hogyan lehet az elvárásait olcsón, és
hogyan gazdaságosanmegvalósítani. Ezután
összhangba hozzuk a pénzügyi keretet és a
szakmai igényeket. De rossz rendszert sem-
miképpen sem építünk meg.

B. J.

Az legaktívabb szerelõ kategóriájá-
ban az idei pályázatok közül a máso-
dik helyen a pécsi Harmat Bt. végzett,
de a cég évek óta az élboly tagja. A
társaságot alapítója, Harmat Tamás
ügyvezetõ mutatta be lapunknak.
A cégvezetõ 1978-ban végzett szak-

munkásként, ez után hat évet a DDGÁZ
ZRt. elõdjénél töltött el. Késõbb gmk-t
alapított, amelynek egészen 1993-ig tag-
ja volt, majd következett a javarészt gáz-
szerelési munkákat felvállaló bt. Közben
érettségizett, gázipari technikumot vég-
zett, mestervizsgát tett.
A Harmat Bt. elsõsorban Pécsett vál-

lalja házak, irodaépületek fûtésszerelé-
sét, de Baranyában is vannak megbízá-
saik. Az ügyvezetõ a harkányi iskola most
zajló bõvítését hozza példaként. Kezdet-
tõl 4�5 összeszokott alkalmazottal és 2�
3 tanulóval dolgozik.
� Néha a Balaton déli partjára �ki-

rándulunk�, de ez pécsi ügyfeleinknek
köszönhetõ. Jó néhányan rendelkeznek
arrafelé nyaralóval.
� Miért éppen az új bekötések
számítanak erõsségüknek?

� A földgázhálózat jelentõs fejleszté-
se sok lehetõséget teremt a számunkra.
Másrészt mi elsõsorban szereléssel fog-
lalkozunk.
� Demiért éppenÖnöket választják?
� Már 21 éve vagyok vállalkozó, di-

csekvés nélkül mondhatom: sokan ismer-
nek. Ha az ember jól végzi a dolgát, a
régi ügyfeleink továbbadják a telefonszá-
munkat, a jó hírünket. De a DDGÁZ gáz-
közösségi listájáról is kiválasztják a céget.
� Hogy látja az elmúlt évek piaci
változásait?

� Minden esztendõ kicsit nehezebb.
Nagy hullámhegyeket vagy -völgyeket
nem éltünk meg. Egy-egy éven belül van
hullámzás: gyenge az év eleje, átlagos a
nyár, hajtós az õsz. A verseny nagy, nem
könnyû munkához jutni, és a feketén dol-
gozók jóval olcsóbbak nálunk. A követ-
kezõ évek elsõsorban a gazdaság álla-
potától függenek: ha több lesz az embe-
rek pénze, több új megrendelõnk lesz. És
akkor már a mi ügyességünkön múlik,
hogymennyire sikerül az embereket meg-
gyõzni a jó, a hosszú távú fûtési megol-
dásokról. Hogy rájöjjenek: nem az az ol-
csó berendezés, amit fillérekért vesznek.

B. J.

Gazdaságos és innovatív

Évek óta
elöl az új
bekötésekben

elvárásait. A másik két területen többen in-
dultak, mint az elõzõ években, ami azért ör-
vendetes, mert így valódi versenyt hozott a
megmérettetés. Ennek megfelelõen igazán
örülhettek azok, akik a németországi szakmai
utat, a digitális és jegyzõkönyvet készítõ nyo-
máspróba-készüléket, vagy a wellness-hétvé-
gét nyerték.
� A fontos azért mégis az, hogy a szak-

mai önérzet számítson, ne a díj � tette hozzá
Bayer Károly, aki megerõsítette, hogy az idõ-
ben meghirdetett új pályázatokon a továb-
biakban is számítanak a tagság jelentkezé-
sére.

Sikeresek a pályázatok

A pályázatok díjnyertesei
az áprilisi berlini
Földgázfórum gálavacso-
ráján. Balról Regõczi
István a Magyar Gázipari
Vállakozó Egyesületének
elnöke, Kirch Ervin és
munkatársa Kõvári Zoltán,
Bayer Károly elnök,
Diethelm Mohr az E.ON-
Ruhrgas munkatársa,
Szerdalácz László és
felesége

Földgázfórumon Berlinben


